
سرانجام با برگزاري مراسم تحليف با حضور 
مسئولان دولتي و اعضاي شوراي پايتخت 
به صورت رسمي شانزدهمين شهردار تهران 
کليد ش�هر13 ميليوني را در دست گرفت. 
سيدمحمدعلي افش��اني در حالي کليد شهر 
تهران را از سرپرس��ت پايتخت تحويل گرفت 
که هم ش��هرداري و هم شورا در بلاتکليفي به 
سر مي بردند. وجود مش��کلات و چالش هاي 
فراوان از يکس��و در ش��هر و همچنين بازي و 
يارگيري سياسي از سوي ديگر سبب شده بود 
تا شهروندان نبود ش��هردار و بي برنامگي شهر 
را تجربه کنند. محمدعلي افش��اني، شهردار 
منتخب ش��وراي پنجم اهم برنامه هاي خود 
براي ش��هرداري را »تهران شهر زيست پذير« 
و »ش��هروند مش��ارکت پذير« اع��لام کرد و 
گفت:»مش��کل مالي يکي از هزاران مش��کل 
شهرداري تهران است. معضلات تهران بسيار 
زياد اس��ت اما مس��ئله اصلي تهران مشکلات 
زيس��تي اس��ت. يکي از اصول زيست شهري 
حمل ونقل پايدار است و مشکلات تهران اينقدر 
زياد است که طي سه يا چهار  سال نمي توان آن 
 را درست کرد و وعده حل مشکلات تهران در 

کوتاه مدت را نمي دهم.«
حال بايد ديد ش��هردار تهران از ام��روز با چه 
مديريتي قرار است شهر را اداره کند. چينش 
نيرو ها چگونه مي تواند او را در حل مش��کلات 
شهر ياري کند و يکدست بودن شورا و دولت آيا 
از بار مشکلات شهري شهروندان خواهد کاست 
يا سياست بازي جاي خود را به خدمت رساني 

خواهد سپرد؟
  مضاعف شدن معضلات شهري به دليل 

کم کاري مديريت شهري 
در حال��ي که مديري��ت ش��هري پايتخت در 
ماه هاي گذشته ناپايدار بوده است، اما بسياري 
از مسائل و مشکلات شهري که مي بايست در  
دوره زماني پيگيري و حل مي ش��د همچنان 
باقي مانده اس��ت. کند شدن س��رعت توسعه 
پروژه هاي شهري با توجه به نياز شهر به توسعه 
شهري متناسب با نياز هاي روزافزون شهري 
سبب شده اس��ت تا بر دامنه مشکلات شهري 

افزوده شود. 
در حال حاضر اعضاي شوراي شهر و مديريت 
موقت شهردار فقط توانس��ته است شهر را در 
ش��رايط کنوني در برخي بخش ه��ا متعادل 
نگه دارد. اينکه نگهداشت شهر فقط مختص 
به جمع آوري زباله و رس��يدگي به فضاي سبز 
احداث شده ختم شده است و تا کنون در اين 
مدت يعني اس��تقرار مديريت جديد شهري 
شاهد توس��عه ش��هري در هيچ جا نبوده ايم، 

جاي تأمل دارد. 
نبود منابع درآمدي پايدار، کلاف درهم تنيده 
ترافيک شهري ، افزايش آلودگي هوا و تبعات 
آن و همچنين کاهش ساخت وساز و نوسازي 
بافت هاي فرسوده شهري دست به دست هم 
داده است تا مسائل و مشکلات شهري مضاعف 
ش��ود. در حقيقت مي توان گفت بي برنامگي 
مديريت شهري ) شورا و ش��هرداري ( سبب 

شده تا شهر در وضعيت کنوني ساکن بماند. 

  وعده هاي شهردار جديد براي شهر
 در کنار برنامه هاي ش��هردار جديد براي شهر 
که در آن زيست شهري و توسعه حمل ونقل 
شهري در اولويت است وي تأکيد کرده است: 

شهر را بايد کارشناسان حوزه هاي مختلف، اعم 
از حوزه هاي فرهنگي، اجتماعي، شهرسازي، 
جامعه شناس��ان، مهندسان س��ازه و طراحان 
با هم مديريت کنند. هم��ه اينها بايد کنار هم 
بنش��ينند و براي ش��هر تصميم بگيرند تا هر 
اقدامي که در ش��هر مي شود، س��بب ارتقاي 
کيفيت زندگي در شهر شود. هم در برنامه هاي 
من آمده اس��ت و هم تلاش م��ن اين خواهد 
بود که در اين مس��ير قدم بردارم. البته  ميزان 
تخريب به اندازه اي زياد است که اگر من فکر 
کنم در يک دوره سه  ساله همه اين مشکلات 
حل مي شود، ناشي از خوش بيني است. در اين 
ش��رايط بايد به گونه اي پايه ريزي کنيم که در 
آينده، وضعيت از اين بدتر نشود و بهبود نسبي 
آغاز ش��ود؛ مثلًا در يک دوره ۱۰ ساله، تهران 

متفاوت از امروز باشد. 
 همچني��ن ش��هردار جدي��د ته��ران چندي 
پي��ش در گفت وگو ب��ا يک��ي از مطبوعات در 
خصوص تقوي��ت اين ارتباط بين ش��هرداري 
و دول��ت گفته بود ک��ه خوش��بختانه ارتباط 
من با دول��ت، ي��ک ارتباط سيس��تماتيک و 
س��ازماني اس��ت و نه فردي؛ يعني تقريباً در 
تمام سطوح، از شخص آقاي رئيس جمهور تا 
رده تصميم گيران در س��ازمان هايي که بسيار 
مؤثر هستند، مانند س��ازمان برنامه و بودجه، 
وزارت اقتص��اد و دارايي ت��ا رده معاونت هاي 
وزارتخانه و معاونت هاي س��ازمان برنامه، يک 
ارتباط بس��يار معنادار و درس��ت و خوب بين 
من و آنها وجود دارد. اميدوارم اين ارتباط که 

هم با شخص آقاي رئيس جمهور است و هم با 
معاون اول محترم رئيس جمهور و با وزيران و 
با معاونان وزارتخانه هاست، به بهبود وضعيت 
کنوني کمک کند. طبيعتاً غير از اين، ارتباط 
با نهاده��اي حاکميتي و همه کس��اني که به  
نوعي دلش��ان براي مردم اين شهر مي سوزد 
هم اهميت دارد. من با توج��ه به ارتباطي که 
دارم مطمئن هس��تم همه اين نهادها کمک 
خواهند کرد. بدون کمک نهادهاي حاکميتي 
و بدون کمک دولت و به خصوص بدون کمک 
و مش��ارکت مردم، همين طور س��ازمان هاي 
مردم نهاد و اصحاب رس��انه و کس��اني که در 
ش��بکه هاي اجتماعي فعاليت مي کنند، اداره 

امور شهر غيرممکن است. 
 وي همچنين تأکيد کرده ب��ود که البته من با 
هر س��ه قوه، رابطه خوبي دارم و خوشبختانه 
رابطه ام با مجلس هم مناسب است، با توجه به 
مسئوليت هايي که در گذشته داشتم، با جمع 
کثيري از نمايندگان هم ارتباط سازماني دارم 
و هم ارتباط دوس��تانه و فردي. تا کنون هم در 
کميس��يون هاي مختلف با هر مسئوليتي که 
رفتم، معمولاً آن چيزي که مد نظر بود، حمايت 
کردند و خيلي از موارد در کميسيون ها به راحتي 
تصويب ش��د. تقريباً مي توانم بگويم حمايت 
مجلس را خواهم داش��ت.  افش��اني ش��هردار 
تهران همچنين در خصوص چينش نيرو ها در 
شهرداري اعلام کرده بود: بايد بگويم نگراني هاي 
بي دليلي که عده اي بين مديران شهري کنوني 
دامن زده اند، کار واقعاً ناپسندي بود که مشخص 
نيست ريشه  و علتش چيست، اما هرچه هست، 
ربطي به واقعيت ن��دارد. مي خواه��م به همه 
مديران در همه س��طوح اطمينان دهم که اگر 
به  عنوان ش��هردار کار خود را آغاز کردم تغيير 
مديران در داخل ش��هر، جز بر اساس يکسري 
ضوابط و يکسري شاخص هاي مشخص صورت 
نخواهد گرفت و همه مديراني که در سلامت کار 
مي کنند و داراي تخصص و توان لازم هستند، به 
کار خود ادامه مي دهند. مديران به مرور زمان، 
خودش��ان، کارنامه خود را ارائه مي کنند. همه 
کساني که داراي کارنامه مثبت باشند، تشويق 
هم خواهند شد اما مهم ترين شاخص ارزيابي 
آنها رضايت مردم است؛ آن هم در محدوده اي 
که آنها مس��ئوليت دارند. بنابراين مديران اين 
تصور را نداشته باش��ند که الان از فردا، تعداد 
کثيري مدير، جايگزين اينها مي شوند و اينها 
حذف خواهند شد. اصلًا اينطور نخواهد بود و 
البته تلاش من اين اس��ت که جز موارد بسيار 
نادر، از بدنه شهرداري مديران را انتخاب کنم. 

حال بايد ديد ش��هردار جدي��د پايتخت که از 
تجربه شهردار مستعفي و نگاه شوراي يکدست 
برخوردار اس��ت به وعده هاي داده شده عمل 
خواهد کرد تا ش��هر را از بار مشکلات موجود 
نجات دهد. در اين خصوص نايب رئيس شوراي 
ش��هر تهران با تأکيد بر اينکه کار سياسي در 
شورا نمي کنيم گفته بود: بسياري از اقدامات 
ص��ورت گرفت��ه در مديريت ش��هري جديد 

زودبازده نيست. 
ابراهيم اميني تأکيد کرده اس��ت که اعضاي 
شوراي شهر تهران دست به دست هم داده اند 
ک��ه برنامه پاي��دار هم��راه با ش��فافيت براي 
شهر تهران داش��ته باش��ند. وي در خصوص 
ويژگي هاي ش��هردار تهران گفت: ش��هردار 
تهران نبايد خود را در اتاق کار محبوس کند، 
بلکه بايد پروژه هاي مختلف را ببيند و قدرت 

ارزيابي داشته باشد. 

  آزمون وعده ها و برنامه هاي شهردار جديد
 براي پايتخت 13 ميليوني 

معضلات شهري با کم کاري مديريت شهري مضاعف شده است

باي�د دي�د ش�هردار جدي�د 
پايتخ�ت در س�ايه تجرب�ه 
شهردار مس�تعفي و حمايت 
شوراي يکدست ، به وعده هاي 
داده شده عمل خواهد کرد تا 
شهر را از بار مشکلات موجود 

نجات دهد
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ارمغان پ�روژه نيمه کاره زيرگذر گيش�ا براي کس�به و 
س�اکنان کوي نصر گرد و خاکي اس�ت که با وزش باد از 
بخش هايي که حفاري در آن انجام ش�ده است، آسمان 
گيش�ا را تيره کرده و نفس س�اکنان را بريده اس�ت. از 
آنجايي که شهردار مس�تعفي اعتقاد داشت هيچ کدام 
از پروژه هاي عمراني ش�هر تهران متوقف نمي ش�ود و 
همچنان ادامه دار خواه�د بود، اما اين تأکيد ش�هردار 
س�ابق تهران جزو همان وعده هايي بود که شهروندان 
تهران به وي�ژه محله کوي نصر)گيش�ا( هرگز فراموش 
نخواهن�د ک�رد؛ چراکه به رغ�م صحبت هاي ش�هردار 
مستعفي تهران پروژه ساخت زيرگذر گيشا يک سالي 
مي شود که متوقف شده است. ترافيک، آلودگي شهري 
و س�اير معضلات س�اکنان محله را گله مند کرده است. 
محله کوي نصر يکي از محله هاي قديمي شهر تهران است که 
در ابتداي آن پل گيشا قرار دارد؛ پلي که بار ترافيکي بزرگراه 
جلال آل احمد را به س��مت بزرگراه چمران هدايت کرده و 
با ايجاد يک دسترس��ي محلي امکان ورود به اين محله پر 
ترافيک را مهيا مي کند. ترافيک داخل گيشا هم زبانزد خاص 
و عام است. به دليل تبديل اين محدوده به يک مرکز خريد 
بزرگ و تراکم جمعيتي که در اين محدوده ساکن هستند، 
دسترسي هاي محلي اين محله نيز هر ساعت از شبانه روز با 

ترافيک روبه روست. 
همچني��ن قرار گرفت��ن مرک��ز تخصصي نمايش��گاه هاي 
ش��هرداري تهران در بوس��تان گفت وگو نيز دليل ديگري 
ب��راي افزايش بار ترافيک��ي اين محدوده اس��ت. زماني که 
نمايشگاه هاي تخصصي ش��هرداري تهران در اين بوستان 
برگزار مي شود، معابر اصلي و فرعي کوي نصر قفل مي شود و 
ساکنان اين محله نيز چاره اي جز تحمل ترافيک سرسام آور 
را که به آنها تحميل مي شود، ندارند. سال 95 بود که عليرضا 
جاوي��د، معاون فني و عمراني ش��هرداري ته��ران خبر داد 
که عمليات جمع آوري پل گيشا و س��اخت زيرگذر در اين 

محدوده به پيشرفت ۱2درصدي رسيده است. 
مطالعات کارشناس��ي اين معاونت نش��ان مي دهد با توجه 

به قدمت 5۰ ساله پل فلزي گيش��ا که جزو هفت پل فلزي 
پايتخت نيز به ش��مار مي رود و به رغم مرمت و بازسازي و 
قابل استفاده بودن آن اما نمي تواند بار ترافيکي را به خوبي 
در محدوده کوي نصر هدايت کند. دليل اين مشکل نيز کم 

عرض بودن اين پل است. 
زماني که عمليات عمراني زيرگذر گيش��ا شروع شد، طبق 
معمول تمام پروژه هاي عمراني مجري با معارضان تأسيساتي 
زيادي برخورد کرد ک��ه از جمله مي توان ب��ه لوله هاي آب 
از ۱5۰ ميليمتر ت��ا ۱2۰۰ ميليمتر، برق هاي فش��ار قوي 
و لوله هاي گاز اش��اره کرد که بايد با هماهنگي س��ازمان ها 
و ادارات مربوطه نس��بت به جابه جايي آنها اي��ن کار انجام 

مي شد. 
دبير ش��وراياري محله کوي نصر درباره آخ��ر و عاقبت اين 
زيرگذر به »تيتر شهر« گفت: عمليات عمراني اين زيرگذر 

در اواخر مديريت شهري قاليباف شهردار اسبق تهران شروع 
شد و طبق برنامه ريزي هايي که انجام شده بود، قرار بود در 
نيمه دوم سال گذشته افتتاح ش��ود و به بهره برداري برسد. 
علي بيدکي افزود: اما بعد از تغيير مديريت شهري تهران اين 
پروژه متوقف ش��د. زماني که ما با نامه نگاري به شهرداري 
منطقه 2 و ش��وراي ش��هر تهران دليل توقف اين پروژه را 
پيگيري کرديم، مسئولان شهرداري اعلام کردند که به دليل 
نداشتن بودجه اين پروژه در همين مرحله متوقف شده است 
و مشخص نيست چه زماني کامل شود. توقف پروژه زيرگذر 
گيشا کافي بود تا معضلات ترافيکي گيشا به دليل وجود يک 

پروژه عمراني نيمه تمام بيشتر از گذشته شود. 
اما اگر از مسئله ترافيک در اين محدوده که يک معضل حل 
نشده براي ساکنان اين محدوده است بگذريم، تبديل شدن 
کارگاه اين پروژه به يک زباله داني درست زير پل گيشا هم 
مسئله ديگري اس��ت که اهالي در ورودي محله خود با آن 
روبه رو هستند. وقتي يک پل فلزي با قدمت 5۰ ساله توان 
ترافيک س��نگين خودروها را در س��اعات اوج سفر نداشته 
باشد و درست در زير اين پل نيز يک پروژه عمراني نيمه کاره 
از سوي ش��هرداري تهران رها شده باش��د، معلوم است که 
وضعيت ترافيک در اين محدوده بيشتر از سابق خواهد بود. 

  تعطيل تا اطلاع ثانوي!
 ساکنان محله گيش��ا اکنون بيش��تر از آنکه از ترافيک اين 
محدوده شاکي باشند، از چهره زشت ورودي محله اي که در 
آن زندگي مي کنند و هنوز جزو محله هاي صاحبنام در تهران 
است، شاکي هستند. ارمغان پروژه نيمه کاره زيرگذر گيشا 
براي کسبه و ساکنان کوي نصر گرد و خاکي است که با وزش 
باد از بخش هايي که حفاري در آن انجام شده است، آسمان 
گيشا را تيره کرده  و نفس س��اکنان آن را بريده است. البته 
نبايد اين موضوع را نيز فراموش کرد ک��ه کارگاه نيمه کاره 
زيرگذر گيشا در حال تبديل شدن به پاتوق کارتن خواب ها و 
معتادان است و چند باري که اهالي محله از تجمع معتادان 
در اين محدوده شکايت خود را به پليس برده بودند، نيروي 

انتظامي اقدام به جمع آوري و ساماندهي اين افراد کرد. 

گلايه اهالی کوي نصر از توقف پروژه زيرگذر گيشا
     ازشهر

محيط زيست

کلانشهر

فقط ۳درصد زباله هاي تهران تفکيک مي شود
 در حالي که شهر با مسائل و مش��کلات متعدي روبه روست، هنوز مديريت شهري 
نتوانسته  از طلاي کثيف براي ش��هر درآمدزايي کند. در اين خصوص عضو شوراي 
اس��لامي ش��هر تهران با بيان اينکه تفکيک زباله از مبدأ در تهران به درستي انجام 
نمي شود، گفت: در تهران 3 درصد از کل زباله ها تفکيک مي شود و الباقي زباله ها به 
صورت مخلوط هس��تند. زهرا صدراعظم نوري با اشاره به موضوع پسماند در تهران 
گفت: جلساتي در اين خصوص برگزار شده است و قرار است به صورت پايلوت تفکيک 
زباله از مبدأ در مناطق شمالي اجرا شود همچنين بحث احداث زباله سوز نيز در مناطق 
شمالي مطرح شده تا ديگر زباله ها از ش��مال به جنوب نيايند و بتوانيم بدين ترتيب 
زباله ها را مديريت کنيم. وي با بيان اينکه تفکيک زباله از مبدأ در تهران به درستي 
انجام نمي شود، گفت: در تهران 3 درصد از کل زباله ها تفکيک مي شود و الباقي زباله ها 
به صورت مخلوط هستند و بايد در اين زمينه اقدامات کليدي صورت گيرد. رئيس 
کميسيون سلامت شوراي شهر به بحث جمع آوري زباله در تهران اشاره کرد و گفت: 
شهروندان تهراني در 24 ساعت هر زمان که دلشان مي خواهد زباله هايشان را بيرون 
مي گذارند و اين غلط است بايد رفتار تغيير کند. نبايد هر زمان زباله در تهران جمع 
شود، در دنيا و در شهرهاي پيشرفته زباله ها در هفته سه بار جمع مي شود اين در حالي 
است که در تهران در برخي از مناطق روزي 3 بار زباله جمع آوري مي شود و بايد در اين 
زمينه فرهنگ سازي صورت گيرد تا مردم زباله کمتري توليد کنند. صدراعظم نوري 
در خصوص جمع آوري زباله هاي بيمارستاني گفت: زباله هاي بيمارستاني را در سلول 
بهداشتي دفن مي شود و زباله هاي  تر و خشک بخشي جداسازي شده، بخشي بازيافت 

و بخشي کمپوست مي شود ولي نياز است تا در اين پروسه بازنگري صورت گيرد. 

معاون برنامه ريزي شهرداري تهران عنوان کرد
 بدهي 8 کلانشهر برابر با نيمي از بودجه 

عمومي دولت است

معاون برنامه ريزي ش�هرداري تهران با اش�اره به نياز 200ه�زار ميليارد توماني 
شهرداري تهران در افق پنج س�اله براي اداره امور جاري، انجام تعهدات ناتمام و 
بازپرداخت بدهي ها، از بدهي 150 هزار ميليارد توماني براي هشت کلانشهر خبر داد. 
حجت الله ميرزايي در حاشيه چهارمين کنفرانس مديريت شهري و دهمين جشنواره 
بين المللي برترين هاي پژوهش و نوآوري در مديريت ش��هري گفت: به زودي سامانه 
»پژوهش يار« ملي خواهد شد تا همه پژوهشگران در سطح کشور دستاوردهاي مرکز 
مطالعات خود را براي استفاده رايگان از مطالعاتش��ان و همچنين جلوگيري از انجام 
مطالعات موازي بارگذاري کنند. وي با بيان اينکه در اين جلسه به موضوع اقتصاد نوين 
شهري و درآمدهاي پايدار توجه مي ش��ود، تصريح کرد: نظام مالي شهرداري ها پاشنه 
آشيل کلانشهرهاست؛ چراکه تأمين بودجه سالانه، ميزان بدهي و همچنين منابع مورد 
نياز براي اجراي پروژه ها به رقم زيادي رسيده که حدوداً ۱5۰ هزار ميليارد تومان براي 

هشت کلانشهر مي شود که حدود 5۰ درصد بودجه عمومي دولت مي شود. 
ميرزايي با بيان اينکه تهران تا پنج سال آينده، نياز به 2۰۰ هزار ميليارد تومان دارد که 
براي اداره امور جاري، انجام تعهدات ناتمام و بازپرداخت بدهي هايش هزينه کند گفت:  
برآورد ما اين است که هشت کلانشهر نيز در افق چهار ساله به 4۰۰ هزار ميليارد تومان 
احتياج دارند که رقم بسيار بالايي است.حال اينکه اقتصاد امروز شهرها و ساز وکار تأمين 
مالي در شهرها به هيچ وجه ظرفيت تأمين اين رقم را ندارند؛ چراکه نظام ماليه شهرها 
عقب مانده است و ساير زيرسيستم ها نيز همچون بودجه ريزي و... توسعه نيافته باقي 
مانده است. وي با بيان اينکه مسئله مهم کلانش��هرها بازسازي نظام مالي شهرداري و 
توسعه زير سيس��تم هاي اداره شهر همچون بودجه ريزي و... اس��ت، ادامه داد: يکي از 
روش هاي توانمندسازي کلانشهرها، استفاده از سرمايه انساني و به کارگيري گسترده 
فناوري هاي جديد است که شهرداري ها کمک مي کنند از اين مسير عبور کنند چراکه 
درحال حاضر نظام ماليه ش��هرداري ها وابسته به ساخت وساز اس��ت و بايد به سمت 
استفاده از فناوري هاي نوين تغيير کند و در اين راستا مهم است که دانش اقتصاد شهر 
بازسازي شود. ميرزايي در مورد جلسه معاونان برنامه ريزي کلانشهرها نيز با بيان اينکه 
در اين جلسه ديپلماسي براي ارتقاي جايگاه کلانشهرها برگزار مي شود، گفت: ارتباط 
مؤثر با ساير کلانشهرها علاوه بر اينکه سبب مي ش��ود با يکديگر آشنا شويم، موجب 

اصلاح ساختار نيز مي شود. 
وي با بيان اينکه ظرفيت منابع انساني در شهرداري خوب است اما متناسب با اين نياز 
تدارک ديده نش��ده اس��ت، تصريح کرد: نيازمند آموزش هاي مستمر و توانمندسازي 
براي پرسنل هستيم و اين در حالي است که شهرداري بايد هنرمندانه از دانش ملي و 

بين المللي و همچنين تجربه انديشمندان اقتصاد شهري استفاده کند. 

ساکنان محله گيشا اکنون بيشتر از آنکه 
از ترافيک اين محدوده شاکي باشند، از 
چهره زش�ت ورودي محل�ه اي که در آن 
زندگي مي کنند و هنوز ج�زو محله هاي 
صاحبنام در تهران است، شاکي هستند. 
ارمغان پ�روژه نيمه کاره زيرگذر گيش�ا 
براي کس�به و س�اکنان کوي نصر گرد و 

خاک است

 افزايش ترافيک و معضلات کارگاه نيمه کاره زيرگذر گيشا 

تصوير شهر در شبکه های مجازي

سد  معبر در کارگاه ساختمانی!

بيژن  يانچشمه
   شهرمن  


